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Remissammanställning 
Diarienummer 2001-630-04434 
 
 
Förslag till upprustning av Skärholmstorget och Bodholmsplan 
Skärholmens stadsdelsförvaltning 
 
 
Beslut 
Gatu- och fastighetsnämnden beslutade 2001-12-11 att utredningen skulle sändas på remiss 
för inhämtande av synpunkter innan inriktningsbeslut fattas rörande upprustningen. 
Remisstiden för ärendet var fram till 2002-04-30.  
 
 
Syfte 
Förslaget bygger på att lyfta fram de kvaliteter som finns men ger ändå möjlighet till 
utveckling och förnyelse. Både utrustning och material är slitet och i stort behov av 
upprustning efter en längre tid med eftersatt underhåll. Reaktioner och synpunkter på förslaget 
skall ligga till grund för avgränsning och prioritering av åtgärder vid kommande upprustning. 
 
 
Följande synpunkter och erinringar föreligger: 
 
Skärholmens stadsdelsförvaltning - Nämnden vill påtala att ombyggnaden bör påbörjas 

och avslutas under år 2003.  
- Samtal med SL om ny tunnelbaneuppgång bör 

intensifieras och anslutningar inarbetas i förslaget. 
- Den lilla dammen bör helt tas bort. Den stoppar upp 

strömmen av människor från t-banan. 
- Åtgärder bör vidtas för att förhindra skräp att blåsa 

ner i den stora dammen. T ex genom granitbänkar 
eller på annat sätt. 

- Förvaltningen utreder hur tomma lokaler i Gula huset 
skulle kunna användas till saluhall. 

- Fem handikapplatser behövs på Bodholmsplan. 
- Transporter till kyrkan måste ges möjlighet att köra in 

på torget till kyrkans entré. 
- En upprustning skall ta hänsyn till människors behov. 

Den yttre skönheten måste gå i samklang med det 
funktionella som t ex sköna soffor runt dammen att 
sitta på. 

- Fasta torgstånd och inbyggd elanslutning är viktigt för 
en enhetlig och bättre fungerande torghandel. 

- Torgståndens antal har tidigare minskats från 8 till 6. 
Passagen mellan bassängerna hindrar 
genomströmningen från t-banan, bra att bredda 
gången. 

- Kretsloppshuset placering är vald med hänsyn till 
anknytning till faret och utrymme under torget. Enda 
ytterligare alternativ som finns idag är i Gula huset. 
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- Sittbänkar av tex granitblock runt dammen skulle 
kunna hindra skräp från att hamna i vattnet. 

- Kiosken på torget borde kunna tas bort och ersättas 
med annan lättare konstruktion. 

- Skadade träd på torget har under 2001 börjat ersättas 
med nya. 

- Viktigt med markvärme på hela torgytan. 
- Tydliga markerade ledstråk viktigt. 
- Fasadbelysning är i mycket dåligt skick och mest akut 

att åtgärda.  
- Befintliga bänkar stämmer överens med stadens råd 

och riktlinjer vid upprustning. 
- Sfäriska blomsterurnor på piedestal är knappast 

tidstypiska för 60-talet. Nuvarande blomsterurnor står 
på marken för att kunna ses och som hinder för trafik. 
Fördelen med urna på fot är att skadegörelsen minskar 
och att man kan få flera sittplatser. 

- Dagvattenavloppen behöver dimensioneras rätt och 
avrinningen på hårdgjorda ytor behöver ses över. 

- Bodholmsplan har idag stora problem med mycket 
trafik och okynnestrafik in på Skärholmstorget. 
Utvidgad plantering och vändplan enligt förslag är 
bra. 

- Väl genomarbetat och förankrat förslag för att minska 
trafik på gångytor. 

 
Stadsbyggnadskontoret Förslaget till upprustning behåller fint torgens 

sextiotalskaraktär. 
Skärholmstorget - Det är positivt att de två dammarna, 
markbeläggningen med det regelbundna rutmönstret av 
tegel- och granithällar och torghandeln behålls. Det är 
positivt att kretsloppsbyggnaden ersätts med ny byggnad 
som passar bättre in i miljön.  Byggnaden saknar dock 
byggrätt i gällande plan. 
Bodholmsplan – Det är tillfredsställande att platsen får 
flera träd och utökad plantering och att man försöker 
begränsa körytorna till angöring och handikapparkering. 
 

Stockholms 
Stadsmuseiförvaltning 
Kulturmiljöenheten 

Stadsmuseet anser att det är viktigt att frigöra torgytan 
från belamrande tillägg. Den grundläggande öppenheten 
bör bibehållas. Nytillskotten, var sig det gäller ny 
kretslopps och kioskbyggnad, bänkar eller eventuella 
blomsterurnor, bör utformas på ett sätt som ansluter till 
1960-tals miljön. Runda, svängda och ”organiska” former 
är främmande för Skärholmstorget och olämpliga ur 
kulturhistorisk synvinkel. Istället bör man anknyta till 
byggnadernas och torgets strama modernism, med 
geometriskt formspråk, enkla volymer och dämpade 
färger. Torgytans ursprungliga mönster ska bibehållas och 
markbeläggningen bör inte vara allt för varierad och 



Bilaga 1 

W:\gfk.yourvoice.se\work\2003-09-09\Tjut\23 bilaga 1.doc 3 (5) 
 

 

orolig i sin färgsättning. 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden - Föreslår att förhandlingar tas upp med SL om 
öppnande av befintlig tunnelbaneuppgång mot 
busstorget. 

- Vid byggnation bör ekologiskt godkänt material 
användas och material på Kemikalieinspektionens 
obs-lista undvikas. Ett program för ekologiskt 
byggande togs fram av KF juni 1997. Koppar, zink, 
pcb bör därför inte användas. 

 
Rådet till skydd för Stockholms 
Skönhet 

Rådet välkomnar förslaget till välbehövlig upprustning 
och intentionerna att behålla de inbyggda arkitektoniska 
kvaliteterna, men betonar följande viktiga punkter. 
- Markbehandlingen med marktegel och granithällar i 

ett symmetriskt rutmönster är omistliga. 
- Bassängerna är viktiga och har avgörande betydelse 

för helhetsupplevelsen av torget. En breddning av 
gångvägen skall göras med stor försiktighet så att inte 
proportionerna går förlorade. 

- Att flytta kretsloppshuset från läget vid stora 
bassängen välkomnas. Möjligheten att bygga samman 
kiosk och kretsloppshus är en acceptabel lösning. En 
utformning av byggnaden bör stämma med torgets 60-
talskaraktär. 

- En helhetslösning där alla delar ingår och får en 
harmonierande utformning av bänkar och belysning. 

- Rådet föreslår även att Måsholmstorget och gången 
mellan torgen, Bredholmsgatan skall ingå i 
upprustningsprojektet. 

- Rådet har erfarenhet av att fasta torgstånd kan ge ett 
skräpigt intryck och har bristande kvalitet. 

- Bodholmsplan bör tillgodose tillgängligheten för de 
institutioner som är belägna runt detta. 

 
Ytterstadssatsningen Sätra,  
Gunilla Wirén 

- Bra att behålla markbeläggningen och förnya träd. 
- Behåll bredden på passagen – den är ej för smal. 

Gärna sarg runt dammarna som hindrar skräp. 
- Behåll globarmaturer, med modern bestyckning. 
- Helt fel med blommor i upphissade urnor. Imitera ej 

armaturstolpar. 
- Utformning av nya bänkar ej övertygande, nuvarande 

Lessebo-soffor passar. 
- Ej självklart att kiosken är ”fel” i miljön. 
- Kretsloppshuset är en känslig symbolfråga, men 

behöver milt modifieras för att smälta in. 
- Gärna fasta torgstånd samt viktigt att diverse regler 

efterlevs. 
- Samla valstugor till en plats. 
- Skyltning både permanent och temporär behöver ses 
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över. 
- Bodholmsplan får ej plottras bort. 
- Parkering som idag med träd längs trottoarerna på 

Bodholmsplan. 
 

Centrumkompaniet 
Jan Gustavsson 

- Markbeläggningen behöver förnyas och 
dimensionering samt sandfång på dagvattenbrunnar 
ses över. Tätskikt på betongkonstruktion får ej skadas. 

- Dammarna är en stor tillgång men kräver skötsel och 
skall hållas fria från skräp. Att vidga passagen är 
nödvändigt, alternativt kan man anlägga en ny mitt på 
den stora dammen. 

- Värmeslingor är välkommet och minskar behovet av 
snöröjningsfordon på torget. 

- Angöring av varutransporter bör dimensioneras för 
fordon på 10 meter. Viktigt att antalet 
parkeringsplatser på Bodholmsplan får ej minska så 
att det skapar problem. 

- Antalet torgplatser bör omprövas från nuvarande sex 
till tre platser. Idag växer salustånden ut på torgytan 
och gångvägar blockeras av emballage och sopor. 

- Transporter förekommer även från kretsloppshuset 
med borttransport av sopor, nuvarande situation är ej 
acceptabel. 

- Torghandeln bör i sin helhet kunna flyttas till 
Måsholmstorget där transporter kan lösas på ett 
mycket enklare sätt. Detta kan ge positiva effekter på 
Skärholmstorget. Om torghandeln flyttas till 
Måsholmstorget behövs inte kretsloppshuset. 

- En placering av kiosken och kretsloppshuset 
samordnat och mer mot mitten av stora dammen. 

- En översyn av belysningen viktig för att skapa en bra 
belysningsmiljö, där ny teknik används. 

-  Tidplanen bör snabbas på. Förnyelsen bör vara 
genomförd 2003 eller senast 2004. 

 
Skärholmens församling 
Svenska Kyrkan 

Mycket bra förslag men några synpunkter. 
- I samband med begravningar behöver kistor kunna tas 

in genom huvudentrén. Begravningsbilar behöver 
kunna passera avgränsning med pollare. 

- Soffor kan placeras längs kyrkans fasad men mellan 
entrén och klockstapeln. 

- Planteringar mot kyrkan bör vara i fristående krukor. 
- Installation av markvärme på torgytan positivt. 
- Installation av urverk i klocktornet bör tas under 

övervägande igen. 
- Positivt med fasadbelysning. 
- Torgstånden bör utformas så att det inte finns 

baksidor. Baksidan används idag som lager och 
fruktrensningsplats. 
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- Bodholmsplan är en positiv förändring, men fler 
handikapplatser önskas. 

 
Skärholmens Byalag 
Sten Lundén 

Stöder de synpunkter som sdf har. Markvärme på 
torgytan är bra mot halkan och pollare är bra för att 
minska trafiken på torget. Nya bänkar med träsits önskas. 
- Kretsloppshuset är ett måste. Tidigare hantering av 

avfall har inneburit mycket lastbilstrafik och dålig 
lukt. 

- Förslag om planteringar runt dammarna som hinder 
mot skräp i vattnet. 

- Blomsterurnor på hög fot är märkligt, svårskött och 
kan ge blomstervänner nackspärr. 

 
Närpolisen Skärholmen 
Per-Inge Akterin, Kjell Lundgren 

Förslaget bör kompletteras med ytterligare ett fast 
trafikhinder mellan byggnader märkta med nr 15 och 16.  
 

AB Storstockholms Lokaltrafik 
Per Ekberg 

Ingen erinran mot förslaget 
 

Birka Energi 
Lars Folke 

Ventilationskanaler från en elnätstation under torget går 
idag via korvkiosken. Dessa kanaler måste vara kvar även 
i framtiden. 
Befintliga elstråk över torget kan påverkas av planerad 
markvärme och samråd måste ske angående detta. 
 

Stockholm Vatten 
Teknikavdelningen 
Gunnar Possebo 

Ingen erinran mot förslaget 

 
 
Följande remissinstanser har avstått från att yttra sig 
AB Stockholmshem, AB Svenska Bostäder, Länsstyrelsen Kulturmiljöenheten, 
Riksgymnasiet Skärholmen, SISAB Skolfastigheter i Stockholm AB, Skärholmens 
Företagarförening, Skärholmens Handikappråd, Torghandlare. 
 
SLUT 


